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Vážení členové Vlády ČR, 

obracíme se na Vás jménem města Loštice a obce Moravičany s požadavkem o zastání ve věci našich základních 

práv a svobod, které jsou v souladu s Vaším Programovým prohlášením vlády. Očekáváme, že Vaše 

programové prohlášení je dokument, jenž budete ctít a hájit v rámci svého svěřeného mandátu a občané ČR 

se na Vás v tomto směru mohou zcela spolehnout. 

V Programovém prohlášení vlády je uvedeno: 

„Ochrana životního prostředí, přírodních zdrojů, krajiny, přírody, biodiverzity a klimatu bude klíčovou prioritou vlády, 

která bude prosazována v úzké spolupráci mezi ministerstvy životního prostředí, zemědělství, průmyslu a obchodu, 

dopravy a místního rozvoje a po konzultaci se sociálními partnery. 

Česká republika bude konstruktivním partnerem v globálních snahách o ochranu klimatu. Vláda bude usilovat o 

zmírňování dopadů klimatických změn a přispívat k dosažení klimatické neutrality EU do roku 2050. Green Deal je 

pro nás příležitostí, jak investicemi do udržitelného rozvoje, čistých a obnovitelných zdrojů a cirkulárního 

hospodaření výrazně modernizovat českou ekonomiku, zvýšit kvalitu života a zlepšit životní prostředí.  

Omezíme degradaci půdy a zpomalíme úbytek zemědělského půdního fondu. V roce 2022 předložíme novelu 

zákona o ochraně zemědělského půdního fondu s cílem začlenění krajinných prvků do zemědělské krajiny, 

zpřísnění záborů kvalitní zemědělské půdy a podpory přirozené obnovy území po těžbě nerostných surovin.“ 

Ředitelství silnic a dálnic ČR připravilo v katastrálním území města Loštice a obce Moravičany záměr vybudovat 

odpočívku pro kamiony k dálnici D35. Záměrem je vybudování velkokapacitní odpočívky pro kamiony, která 

vyžaduje 53000 m2 zpevněné plochy, záměr je připravován na pozemcích I. a II. třídy ochrany zemědělského 

půdního fondu, některé s bodovou výnosností zařazenou v rozmezí 89–97, tedy vysoce produktivní. Záměr je 

však v rozporu se zásadami plošné ochrany zemědělského půdního fondu ve smyslu § 4 zákona č. 334/1992 

Sb.  

„Zemědělskou půdu I. a II. třídy ochrany lze odejmout pouze v případech, kdy jiný veřejný zájem výrazně převažuje 

nad veřejným zájmem ochrany zemědělského půdního fondu“. V rámci tohoto ustanovení zákona Nejvyšší správní 

soud v rozsudku č.j. 2 As 187/2017–327 dovodil, že: „Veřejný zájem na ochraně zemědělského půdního fondu 

je vymezen v § 1 zákona o ochraně zemědělského půdního fondu a je patrný i z § 4 odst. 1 téhož zákona, podle 

nějž je nutno pro nezemědělské účely použít především nezemědělskou půdu“, ochrana zemědělského 

půdního fondu je tedy vždy věcí veřejného zájmu. V dané problematice je nutno rozlišovat veřejný zájem, 

který je obecně shledáván v ochraně zemědělského půdního fondu, jakožto základní složky životního prostředí 

a dále jiný veřejný zájem ve smyslu ustanovení § 4 odst. 3 zákona, jehož prokázání je požadováno pro odnětí 



 
 

 

 

 

nejkvalitnější půdy zařazené do I. či II. třídy ochrany dle BPEJ (viz metodický pokyn Ministerstva životního 

prostředí ČR, ROČNÍK XXXI – srpen 2021 – ČÁSTKA 5 Č. j. MZP/2021/130/659 z 08/2021). Zastáváme názor, že 

záměr ŘSD není veřejným zájmem převažujícím nad veřejným zájmem ochrany zemědělského půdního fondu, 

neboť jako takový nebyl podložen důkazy a skutečnostmi ve smyslu citovaného rozhodnutí Nejvyššího 

správního soudu. Jsme si tohoto faktu vědomi, a proto neustále upozorňujeme na svévolné chování ŘSD, které 

naše pádné argumenty nikterak nezohledňuje. Plánovanou výstavbu odpočívky na našich katastrálních 

územích zásadně odmítáme, zejm. z důvodu že se jedná o projekt na „zelené louce“ a na orné půdě s vysokou 

bonitou. Záměr je rovněž v rozporu s územně plánovací dokumentací obou obcí, na což jsme ŘSD již několikrát 

písemně upozornili. Orgány ochrany ZPF jsme byli ujištěni, že investor musí hledat technické řešení, které bude 

v souladu s ochranou ZPF tedy v místech stávajících odpočívek, v místech průmyslových zón, v místech 

brownfieldu na trase D35. Žádné z variantních řešení vybudování odpočívky pro kamiony, které bylo ze strany 

ŘSD prezentováno, s takovýmto technickým řešením nepočítá, ani ho nenavrhuje.   

Žádný investor, kromě České republiky, by nikdy v tomto území o stavbě neuvažoval, protože pozemky se nejen 

nacházejí pod velmi přísnou ochranou ZPF, ale také jsou v Chráněném pásmu přirozené akumulace vod a 

pouze poplatky za vynětí půdy ze ZPF by každého jiného investora od stavby odradily, protože by činily cca 

50.000.000,00 Kč, v závislosti na rozsahu vyjímané půdy v I. nebo II. třídě. Domníváme se, že státem stanovený 

poplatek pro vynětí ze ZPF jasně signalizuje, o jak hodnotnou půdu se v našem případě jedná. Stát je povinen 

ctít hodnotu zemědělské půdy stejně jako každý jiný investor. Vy, jakožto členové Vlády ČR, sami ve svém 

programovém prohlášení na sebe tuto odpovědnost přijímáte, proto Vás tímto žádáme, abyste nám pomohli 

a abyste zastavili nesmyslné počínání Ředitelství silnic a dálnic ČR, které chce s naším přírodním 

bohatstvím nakládat tímto necitlivým způsobem. 

Závěrem se odvoláváme na nejvyšší zákon České republiky, který je pod ochranou Ústavního soudu ČR. Článek 

7 Ústavy ČR ukládá státu povinnost dbát o šetrné využívání přírodních zdrojů a o ochranu přírodního bohatství. 

Tato povinnost je upravena nejen ve výše citovaném zákoně č. 334/1992 Sb., ve znění pozdějších právních 

předpisů, ale i v dalších správních zákonných a podzákonných právních předpisech a s nimi je, dle našeho 

názoru, záměr Ředitelství silnic a dálnic v přímém rozporu. Uvědomujeme si, že v citovaném Programovém 

prohlášení vlády je rovněž závazek Vlády ČR vybudovat nové odpočívky a že tyto jsou důležité pro segment 

dopravy, ale naplnění tohoto závazku nelze spatřovat v záměrech, které nejsou šetrné ke krajině, k půdě, 

k vodnímu hospodářství, čímž porušují český právní řád, a které ani nedbají názoru dotčených obcí a jejich 

občanů. 

Loštice a Moravičany 2. 2. 2022 

 

 

 

 

 Bc. Šárka Havelková Seifertová                          Antonín Pospíšil 

       starostka města Loštice                  starosta obce Moravičany  
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